
Reunió entre FAAVV i CUP 03/06/2015

FAAVV 
CUP: David Vidal, Edgar Fernández i Marta Llorens

La CUP exposa la quina ha sigut la voluntat de dur a terme aquesta roda de reunions amb els agents
de la ciutat. Es busca saber quina legitimitat tenim a l'hora de dur a terme la seva acció política. Es
destaca el fet que en els darrers anys no s'ha pogut arribar a totes les AAVV, treballar plegats i que
això s'intentarà millorar a partir d'ara.

S'exposen els punts que la CUP ha portat a les diferents reunions que s'han fet fins ara: 

-  Redacció d'un nou reglament orgànic i de participació, reformular el ROM. Les AAVV
han de tenir veu pròpia dins de l'ajuntament i participar de manera independentment en la vida
política de la ciutat. Les AAVV no han de dependre de cap partit.

-  Regenerar espais de transparència.  Posar tota la informació de l'administració que calgui
en mans de la justícia quan aquesta ho demani. 

- Limitar els sous dels electes i càrrecs de confiança al 2,5 el salari mínim interprofessional
amb únic sou independentment dels consells en els que participi. 

- Reus ciutat educadora: Potenciar l'acció local en àmbit educatiu. 

-  Dissolució  de  RELLSA:  Dissoldre  RELLSA i  traspassar  els  treballadors  a  la  regidoria
d'esport. La CUP exposa una sèries de problemàtiques que han detectat en la gestió d'aquesta
empresa municipal. 

-  Regidoria  de  Salut.  Creació  i  potenciació  d'aquesta  regidoria,  eliminar  la  triple  llista
d’espera  i  els  acords  amb  altres  organismes  sanitaris.  SAGESSA gestiona  altres  CAPs  i
hospitals i és un mode de fer benefici o pagar dèficits d’un entramat sanitari que va més enllà
de Reus, cal redefinir el model sanitari en la seva totalitat. 

-  Ple ús dels centres culturals.  La CUP respon que hi ha aspectes molt bàsics i fàcils de
corregir per donar ús a espais municipals infrautilitzats.

- Derogació de l’Ordenança del Civisme.

-  Mapa d’inclusió  social.  S'explica  quina  idea  de  mapa  té  la  CUP.  Mapa de  necessitats,
augmentar l'acció dels serveis socials, etc. 

- Major dotació de recursos pressupostaris

-  Reduir externalitzacions.   Re-municipalització de les empreses públiques,  neteja i aigües
per exemple. La CUP proposa fer un estudi per veure que es pot internalitzar i aplicar-ho. 

- Habitatge digne i subministraments bàsics. Revisar el parc mobiliari de la ciutat i buscar
formes per a que ningú es quedi sense subministraments bàsics a Reus.

-  Model  econòmic.  Auditoria  del  deute.  La  CUP  ja  ha  anat  fent  aquesta  auditoria,  la



informació hi és, només cal ajuntar-la i estudiar-la. S'explica quins beneficis podria portar i
com es podria declarar il·legítim aquest deute. 

- Nou POUM. Aplicar un urbanisme auto-centrat, fer un POUM al servei de la població. 

- Mobilitat: Potenciar la bicicleta com a mitjà de transport a la ciutat i implantar un transport
públic digne. 

- Independència i punts AMI.

La CUP explica com han anat les reunions amb les diferents forces polítiques i com han valorat
aquestes els punts presentats.

S'obre una ronda de valoracions:

L'AAVV del  Barri  Montserrat  pregunta  si  la  CUP com a  equip  estan  preparats  per  governar.
Afegeixen que sobre la independència com a AAVV no s'han de posicionar. Afegeix que el sistema i
les estructures ja existeixen, i que simplement cal utilitzar-les. Finalment comenta que hi ha hagut
diferents maneres de tractar les AAVV per part  de l'anterior govern.  La CUP respon que no es
qüestió d'estar preparat o no, que això es supera i es treballa, se'n aprèn. La CUP pregunta si les
AAVV estan preparades per auto-governar-se. Cal que cada barri sigui capaç d'implementar i dur a
terme les seves pròpies polítiques. La CUP entén que d'un dia per l'altra és difícil fer aquest canvi de
mentalitat després de 30 anys sense aquesta opció i que ara hem d'aprendre i pensar com elaborem
aquesta acció política des dels barris. 

L'AAVV del Barri Josep Obrer i Primer de Maig comenten que per la seva experiència tots els
partits els han mirat amb “carinyo” i recel depèn del moment. Demanden una patrulla diària de
seguretat pel barri i pregunten si la CUP estaria d'acord en impulsar-la. La CUP respon que al 2012
es va fer una moció per entrar a la junta de seguretat de l'Ajuntament de Reus i poder impulsar una
proposta (prova pilot) basada en que treballadors de la policia local poguessin anar als barris amb
una estètica diferent, amb un tracte pròxim cap a la ciutadania i que la seva funció no sigui reprimir
o multar si no controlar, avisar i fer de mediador en els possibles conflictes que puguin sorgir. 

L'AAVV del Mas Iglésies pregunta la posició de la CUP sobre els impostos i la renda cadastral. La
CUP respon que cal una revisió i reestructuració en aquest aspecte com en molts d'altres.

L'AAVV del  Barri  Pelai  pregunta  que  si  per  exemple  s'internalitzés  el  servei  de  seguretat  de
l'Ajuntament com quedaria l'organigrama, on s'inclourien? La CUP respon que d'opcions ni pot
haver vàries, des de les empreses municipals fins a la contractació directa per part de l'Ajuntament.
S'ha d'estudiar en cada cas que seria més escaient tot i que la CUP aposta per la internalització
sempre que es pugui. L'AAVV també pregunta en relació a les patrulles als barris. Queda respost en
l'anterior punt.

L'AAVV del Mas Iglésies comença agraint que la CUP hagi anat a escoltar les AAVV. Explica que
l'anterior govern no solucionava les problemàtiques del barri que a més són transversals en molts
aspectes com urbanisme, seguretat,  educació,  etc.  Demanen que si  s'arriba al  govern sigui amb
responsabilitat cap a la paraula que s'ha donat a la ciutadania. Pregunten quan es podrà saber quin és
el pressupost per les festes de barri,  com es gestiona? Com es reparteix el pressupost? La CUP
respon que vol canviar el model organitzatiu de l'Ajuntament i que tot això es reformularà en la
mesura que vagi avançant aquesta remodelació, per exemple potenciant els consells municipals i
dotant-los de capacitat política, millorar l'atenció, la OAC, estudiar la zonificació dels barris i com
afecta a l'educació, ús de les instal·lacions municipals per part de les entitats, etc.



L'AAVV del  barri  Blancafort  també  agraeix  a  la  CUP haver  anat  a  reunir-se  amb  les  AAVV.
Esmenta que amb això ja es nota un petit canvi a Reus. Pregunta qui podria ser el regidor de sanitat.
La CUP respon que la persona que hi sigui l'altaveu d'un consell de treballadors, usuaris, tècnics,
etc.

L'AAVV del barri Sol i Vista. Comença felicitant la CUP i demanant si la CUP podria assistir de la
inauguració d'un local al barri. Demana valentia a la CUP i reclama un projecte de ciutat per Reus,
fent partícip a la gent per tirar endavant la ciutat.  Demana una via més directa per resoldre els
problemes dels barris, que no hi hagi electoralisme a l'hora d'abordar aquestes temàtiques. La CUP
respon que la seva voluntat no és governar o no, sinó implementar els canvis necessaris a la ciutat i
que això es pot fer tant des de l'oposició o des del govern. 

L'AAVV  del  barri  Parcel·les  Cases  comenta  que  la  CUP  es  trobarà  impediments  dins  de
l'ajuntament per dur a terme les propostes del seu programa. Proposa limitar els sous dels càrrecs
electes i càrrecs de confiança limitant les partides econòmiques a cada partit. Valora positivament
els punts presentats per la CUP. Destaca l'aïllament dels barris i que de l'ordenança de civisme hi ha
punts que hi estan d'acord. La CUP respon que si els consells municipals funcionessin el tema de
l'aïllament del barri es podria millorar. La CUP respon que pel tema sous de càrrecs electes i de
confiança es lluitarà però que no han trobat gaire acceptació per part de les resta de formacions
polítiques. 

L'AAVV del barri Armonia del Carme comença felicitant els resultats de la CUP. Comenten que la
CUP té l'obligació de governar vista la situació actual. Destaca el fet que caldran que entrin diners si
es vol invertir on cal. Aprofitar serveis que es puguin reestructurar o treure a cost zero. Reclama
més informació cap al ciutadà sobre la recollida selectiva així com més ajudes o bonificacions a
l'empresariat  o  emprenedors,  facilitar  la  seva  activitat  de  diferents  maneres.  Comenta  que  són
partidaris d'ajudar als nouvinguts però pregunta si la CUP tindrà en compte les obligacions dels
nouvinguts. La CUP respon que la internalització portarà a reduir costos que es podran fer servir en
les àrees que més es necessiti. Cal redistribuir els diners i els actius de l'ajuntament. Pel que fa a
l'emprenedoria cal pensar amb sentit comú i amb els recursos que existeixen ara aprofitar-los millor
i reactivar els que estan parats. Idees i projectes n'hi ha, cal tirar-los endavant entre totes i tots.
Sobre els nouvinguts es comenta que a nivell local no hi han gaires competències i que és un tema
molt complicat i sensible. Cal trobar l'equilibri.

L'AAVV del barri Pelai pregunta que en cas de govern quines serien les regidories prioritàries i
quina és la postura per potenciar la cultura popular als barris. La CUP respon que per voluntat serien
totes,  però  que  sent  realistes  Serveis  Socials  i  Hisenda  és  on  hi  hauria  més  recorregut  i  més
necessitat de canvi i oportunitats. La CUP explica que la qüestió és ficar mitjans tècnics i facilitats
per a que els barris puguin participar de manera igualitària de la vida cultural de la ciutat.

L'AAVV d'Horts de Miró pregunta que passaria amb els plans comunitaris amb la nova zonificació
dels barris. Accés de les associacions als projectes. Com funcionaria l'adjudicació de locals a les
entitats? La Cup respon que pel que fa als plans comunitaris cal un replantejament en profunditat i
canviar moltes coses. Pel que fa als projectes dels barris la CUP admet la poca transparència en
aquest sentit i que volen mirar-ho perquè ja s'hi han trobat en el passat, a l'igual que amb el tema
dels locals i que s'ha d'anar tots a una.

L'AAVV del barri Immaculada pregunta com s'aproparà la cultura als barris. La CUP respon ja ha
quedat explicat en els punts anteriors referents a cultura i dintre del projecte de ciutat educadora.

L'AAVV dels barris Reus Sud i Misericòrdia pregunta per la promoció de ciutat. En resposta la CUP



pregunta què s'entén per promoció de ciutat? promoció econòmica, imatge a l'exterior, l'aeroport per
exemple? La promoció de ciutat ha de passar per canviar la idea que es té ciutat, canviar la idea que
es té  de turisme,  per exemple i  potenciar tots  els  àmbits  de la  ciutat,  no només els  que siguin
econòmicament més rentables i promocionar la ciutat d'una altra manera.

L'AAVV del Barri  Josep Obrer i  Primer de Maig comenta que s'empre s'ha intentat  portar “les
situacions conflictives” als barris de les afores. Cometa que els hi agradaria que l'Ajuntament fes un
seguiment més profund i constant als barris sobre les seves problemàtiques. Per exemple, seguiment
als pisos que l'Oficina d'Habitatge adjudica a famílies, responsabilitat amb les ajudes, etc. La CUP
respon que les ajudes no haurien d'existir perquè no volen que la gent les hagi de necessitar. Per
solucionar el problema s'ha d'anar a l'arrel del problema i treballar transversalment, crítica al model
assistencialista.

S'agraeix l'assitència a tots els assistents i s'estarà pendent de propers trobades.


